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Ivan Kronovšek:

Odpravljajmo vzroke zaosta lo sti!
Že lani, posebno pa letos, ,si mnogo prizadevam o, 

da bi povečali km etijsko proizvodnjo. N ačrti zajem ajo 
vse km etijske panoge. S sodobnim obdelovanjem  in z 
raznim i pripom očki hočemo čim več pridela ti, oziroma 
proizvesti. V po ljedelstvu  pridejo  v glavnem  v poštev 
um etna gnojila, izbrana semena in številna zaščitna 
sredstva za za tiran je  živalskih in rastlinsk ih  škodljiv
cev. K jer pa so m očvirnata področja ali področja z 
visoko talno vodo, tam  so seveda potrebni še drugi 
ukrep i. Predvsem  m elioracije, k ak o r pravim o ukrepom  
za zboljšanje zemljišč.

Povečanje km etijske  proizvodnje je  velikega go
spodarskega pomena. Le od njega je  odvisen naš na
p redek  in naše b lagostanje. To načelo ne v e lja  le za 
posam eznika, m arveč za vso našo skupnost. Kdor ne 
p rid e la  pridelkov tud i za prodajo , seveda ne more 
im eti sredstev za nakupovanje. Enako velja  za državo, 
ki m ora blago izvažati, k a jti  sicer ne m ore uvažati. 
O ba prim era, v malem in velikem, sta potem takem  
enako važna,

P ri nas je  še precej neobdelane, še več pa  slabo 
obdelane zemlje, ki ni le v hribovitih , m arveč tudi v 
ravninskih  predelih. Kakovostno je  večji del visoko- 
v redna obdelovalna zem lja. Tako je  n. p r. neobde
lane zem lie samo v o k ra ju  Nova G radiška v Slavoniji 
2.300 ha. Takih o k ra jev  oziroma prim erov je  še več. 
Ce vzamemo, da bi zraslo po hek tariu  20 stotov pše
nice. potem bi io samo na področju okra ja  Nove G ra
d iške pridela li okoli 300 vagonov več. kot jo  sicer p ri
delamo. S krain i čas je , da smo začeli z obširnim i in 
tem eljitim i akciiam i za povečanje ornib površin in 
h k ra ti za povečanje proizvodnje. Koliko k ru h a  še 
srni p ri nas v teh neobdelanih površinah!
D ejstvo  je. da pri nas prem alo pridelam o. Se vedno 
smo zaostala država. Po statistiki je  pri nas povprečni 
p ridelek  pšenice od 8—12 stotov na hek tar, to leto  več, 
d ruvo spet m anj. V tem nas drusre države, posebno 
zahodne prekašajo . D rugod pridela jo  povprečno po 
20, 30 in celo 40 stotov pšenice na hektar. M nogokje 
n. p r. v Ita liji itd., p rid e la jo  še več. samo ob sebi pa 
je  umevno, da povsod tod obdeh iie jo  po zahtevah naj- 
novefših izsledkov znanosti in tehnike.

Č eprav  je  naša in d u strija  že močno razvita, ima 
vendarle  km etijstvo p ri nas zelo pomembno vlogo in 
jo  bo imelo tudi v prihodnosti. Jugoslavija je  še vedno 
k m etijsk a  dežela. Toliko bolj čudno in nerazum ljivo, 
da se ne moremo sami prehran  levati! Se vedno uva
žamo, predvsem  žitarice. Posledica? Odvisni smo od 
tu jin e ! Lahko pa bi p ridela li mnogo več — tudi za 
izvoz. Naši strokovn jak i trd ijo , dfi bi pri nas lahko 
do.sevli 90 stotov povprennesra pridelka pšenice na hek 
tar. Ob količkaj ua-odnih letinah  je že doslej v Slove
n iji m arsikdo dosevpl tolikšen, pa tudi še večji pridelek.

S lovenija neobdelane zem lie nima. P recej pa fe 
slabo oziroma nepravilno obdelane zem lie To lahko 
onazim o zlasti v obrobnih, zaostalih predelih. S tem na 
nismo rekli, da lju d je  ne delajo, da niso pridni. N a
robe. ub irajo  se. si prizadevajo , vendar često nepre
m išljeno. brez potrebe. Učinek takšnega dela je ne
znaten. L ju d je  bolj životarijo , kot pa živijo. N ajče
šće zato, ker ne slede času. D ržijo  se s ta rih  navad, 
nočejo verje ti novejšim  izsledkom km etijske znano
sti. So trm asti, nezaupljiv i in v z tra ja jo  na vzorih iz 
p re jšn jeg a  stoletja. Razum ljivo, da v tak ih  okolišči
nah ne more biti napredka.

Ne bo odveč, če za podkrepitev  naštejem o nekaj 
prim erov. H levskega gno ja ne znajo  p rip ra v lja ti in

z njim  pravilno ravnati. G nojni kupi so v m lakah, 
neporavnani in nepotlačeni. Celo pod kapom naletim o 
nan je; deževnica jih  izpira in jim  odnaša h ran ilne  
snovi. G nojnica teče po kolovozih, v jarke , ali kam or 
koli, le t ja  ne, k je r  b i lahko nekaj koristila. Ko zvo
zijo takšen  gnoj na  njivo, ga često puščajo v kup ih  
dneve iin tedne. V eter in sonce mu vzameta tako še 
vse preostalo. Takšen gnoj ne more dati k a j p rida 
pridelkov.

T ndi v učinkovitost um etnih gnojil ne  verjam ejo  
radi. V kolikor pa, upoštevajo prvenstveno dušična 
gnojila. Jeseni ne o rje jo  (praha!). Zem lja zaradi tega 
ne m ore prezebsti, ostane stepena in težka za obdelo
vanje. N jena rodnost je  vsekakor slabša.

M arsik je  še sejejo koruzo, namesto, da bi jo sad ili 
v vrste. Potem pa se m učijo z redčenjem  in z ročnim 
delom. Tako izgubljajo  brez po trebe 4-krat več se
mena.

K rom pir sadijo sicer v vrste, vendar počez. Zavoljo 
tega m o ra jo  opraviti vse delo z motiko. Tako je  p ri 
koruzi kot pri k rom pirju  onemogočeno vsako stro jno  
delo. K er pridelkov niso posadili v podolžnih vrstah, 
ne m orejo  uporab lja ti ne okopalnika ne k u ltiv a to r ja  
in ne obsipalnika. Tudi k ro m p irja  ne m orejo izoravati 
s plugom, m arveč ga m orajo izkopavati le z motiko. 
Tako si nekateri naši km etovalci po svoji k rivd i na- 
k o ^ o ^ to  delo, k i n ikakor ne m ore vplivati na  večje 
pridelke.

Na srečo je  takšn ih  p rim erov  zaostalosti čedalje  
m anj. N jihovo število se m anjša iz leta v leto, k akor 
pač uspevam o z akcijam i za pospeševanje km etijstva. 
Le s takim i akcijam i bomo sčasoma pripom ogli tistim , 
k i se doslej še niso p rik lju č ili v vrste naprednih km e
tovalcev. P rav  tu  im ajo km etijske zadruge mnogo n a 
pornega, vendar hvaležnega dela. Nihče d rug i nam reč 
ne m ore poznati razm er tako, k o t tisti, k i že d a lj časa 
u p rav lja jo  km etijske zadruge. Zato bodo le-ti znali — 
k akor koli že — pritegniti zadn je sam otarje. Uspeh bo 
koristil n jim  in skupnosti.

K aj pa hm eljarsko področje Savinjske doline? A li 
je  tu k a j mogoče še kaj izboljšati oziroma še več 
pridela ti?  Da, tudi p ri nas še zmoremo dv ign iti p ro 
izvodnjo. Zem lja je  z redkim i izjem am i slaba, vendar 
zelo dobro obdelana. Napak p a  je  še precej v obdelo
van ju  in drugih ukrepih. Večji del sav in jsk ih  h m e
lja r je v  že hm eljari povsem sodobno. R azum ljivo, k a j t i  
hm eljarstvo  je  naša glavna panoga, ostale so za nas 
podrejenega pomena. Č etudi se bomo s tem i km etij
skimi panogami, s poljedelstvom , z živinorejo in s sad 
jarstvom  v prihodnosti bo lj u k v a rja li, vendar v hm e
ljarstvu  n ikakor ne bomo smeli popuščati. Če bo treba 
to ali ono panogo p rik ra jša ti, potem moramo vselej 
izvzeti hm elj. Pa n a j bo to obdelovanje, gnojenje, za 
ščita ali čas.

R ekli smo, da je  za povečanje pridelkov še n ek a j 
možnosti tudi na savinjskem  področju. Mnogi že danes 
dosegajo velike pridelke p r i hm elju in tudi pri d rug ih  
ku ltu rah . Od teh že ne bomo mogli kaj več p riča k o 
vati. Le-ti so nekako  — dovolite primero — že b lizu  
vrha sav in jske lestvice, k i n a j bi imela 10 klinov . 
N ekateri še prestopajo  po tretjem , četrtem  ali m orda 
petem  k linu . Vsi ti bodo lahko napredovali le, če se 
bodo zgledovali p ri tistih, ki so že p red  n jim i in, če 
bodo upoštevali njihove izkušnje.

K äj lahko vpliva na povečanje pridelkov? P red 
vsem seme! Mnogi še vedno neprem išljeno sejejo le 
to, k a r  sam i imajo. Tako je  p ri koruzi, krom pirju  in



žitaricah. P rerad i pozablja jo , da se vsako seme, to Vemo tudi, kako važno je  [pravočasno in tem eljito  
p re j, ono pozneje, izrodi. P rav  zato bi si m orali po- za tiran je  sadnih škodljivcev, k i nam povzročajo p re 
sk rbe ti sortno čisto, zdravo in našem u podneb ju  ustre- • xpr. j rt

• v T7~ * v  • i  i  • i  • J  ^  ® ULILr«zajoče seme. Kaj nam  pom aga, ce je  beli k rom pir —
oneidovec — še »tako dober«, ce se je  izrodil in nam p e i*1 še bi lahko naštevali nepravilnosti, vendar 
daje  le neznatne p ridelke . Od n jega se bomo morali naJ b °  teh nek a j prim erov za to k ra t dovolj! 
posloviti in  nabavati odpornejše sorte. Predvsem  pa sta neogibno potrebna znanje in volja

Nič bo lje  ni p ri žitaricah. Mnogi sejejo  sorte, ki so Laže bo obvladal nevšečnosti, kdor se v svoji stroki 
odpovedale. Sem ena ne očistijo in ne razkužijo. Kako spozna. Pozna vplive narave, zemlje, gnojen je, rast, 
naj bo potem  dober pridelek? P rizadeti iščejo sicer ž iv ljen je  v zem lji in še vse drugo. Kdor tega ne zmore, 
krivdo  vsepovsod, le  tam  ne. k je r  je. ne m ore tud i zgrabiti, m arveč le tiplje. N ajbo lje  bo,

Tudi p ri gno jen ju  grešijo. Hlevski gnoj prem alo da  povpraša za nasvet naprednejše sosede, da preneha 
ceni jo in ga preveč izpostavljajo  soncu in vetru . Precej s trm o in nedostopnostjo! D obra volja je  tista gonilna 
tak ih  prim erov smo videli letošnjo zimo po nekaterih  sila, k i po starem  izreku »gore prem ika«! N jo pa pri 
savinjskih  hmeljiščih. Gnoj je  treb a  tako j podorati ali človeku u tr ju je jo  tisti čin itelji, ki mu zagotavljajo  
vsaj pokriti, če hočemo, da nam bo k a j koristil. uspeh in prim erno povračilo za delo in trud.

Ing. Fani Jugovič:

Vk'iučuimo se v tekmovanje za vežle hektarske prid alke!
Naši km etovalci se močno zanim ajo za tek m ovarije 

za večje hektarske pridelke , ki ga je  v pretek lem  me
secu razpisala Zvezna km etijska zbornica v  dogovoru 
z Zveznim izvršnim  svetom. Program  tekm ovanja 
predvideva nag ra jev an je  za povečanje hek tarsk ih  p r i
delkov tistih  k u ltu r, k i so najvažnejše za prehrano 
prebivalstva. Te k u ltu re  so: pšenica, k rom pir, slad
korna pesa, sončnice itd.

V našem o k ra ju  imamo vse pogoje, da se lahko 
vključim o v tekm ovan je za večje hek tarske  pridelke 
p ri pšenici in k rom p irju . P ri pšenici je potrebno, da 
km etovalci, člani splošne ^kmetijske zadruge, sestavijo 
tekm ovalne skupine .s skupno površino 30 ha posetve 
in da dosežejo povprečni hek tarsk i p ridelek  27 mtc 
po h ek ta rju . Skupina p re jm e  nagrado v višini 100.000 
din. K olikor se povprečni h ek tarsk i p rid e lek  zviša, to
liko se zviša tudi nagrada. Tako n. pr. p ri 45 mtc na 
h a  nag rada 700.000 din.

Enako k o t p r i  pšenici, je  tu d i p r i k rom pir ju. N a j
m anjša skupna površina je  8 ha, povprečna proizvod
n ja  na ha 250 mtc krom pir ja , nagrada pa 100.000 din. 
Tudi tu se zv išu jejo  nagrade, v ko likor se dviga hek 
tarsk i p ridelek .

Poglejm o, k a j še lahko  p ri pšenici ukrenem o, da bi 
dosegli zahtevane h ek ta rsk e  pridelke.

N a jp re j dobro p reg le jm o naše posevke, ugotovimo, 
kako  so prezim ili, spomnimo se, kakšno seme smo

Jelovšek Jože, kmetovalec in član KZ Petrovče je z urejenim 
kolobarjenjem dosegel 41,5 q pšenice Ui na ha — že pred 

tekmovanjem!

sejali, in kako  smo v jeseni gnojili oziroma, kak o  smo 
gnojili med posevkom, da je  za posebne potrebe pše
nice ostala  prim erna zaloga hrane.

Pšenica, posebno sortna, dobro uspeva v tistih  zem
ljah , k je r  je  dovolj h rane za n jen norm alni razvoj. 
P o trebe pšenice po h ran iln ih  snoveh so precejšn je . 
Tako izčrpa n. pr. pšenica p ri hektarskem  p ridelku  
30 mtc na ha in ustrezni količini slame iz zem lje 86 kg 
čistega N (dušika), 38 kg P ,0 5 (fosfora), 83 kg K20  (ka
lija) in 22 kg CaO (apna).

V naših zem ljah skora j vselej p rim an jk u je  fos
forne hrane, več pa je  dušične in kalijeve, k e r gno
jim o predvsem  s hlevskim  gnojem, ki je  siromašen na 
fosforju. Zato se bili ob liku je jo  nepravilno, nim ajo 
tiste čokatosti, kot jo  želimo za pravilno razvite ra s t
line. M očnejši vetrovi k a j lahko  prepognejo b ilke, žito 
poleže, zm anjša se tudi odpornost proti rji. Zaradi tega 
je  za dosego rednega p rid e lk a  gnojen je oziminam 
s fosforjevim i gnojili važen agrotehnični ukrep. Fosfor 
vpliva na povečanje pridelka, na kakovost plodov, u re 
ju je  enakom erno zrelost in  onemogoča škodljivo delo
vanje čezm erne količine dušika.

Ce smo v jeseni dali po trebne količine fosfornega 
(3—5 q  na ha) in k a lijevega (2—4 q na ha) gnojila, te
daj damo spomladi 1—1,5 q na ha apneno-am onijevega 
solitra, in sicer v času razraščan ja. Ce pa smo zam u
dili fosforno in kalijevo  gno jen je  pred setvijo, ga 
lahko nadomestimo tudi s spom ladanskim  gnojenjem , 
vendar bo uspeh m anjši. U strezajo  vsa k a lijev a  gno
jila , od fosfornih pa predvsem  superfosfat.

A ko uporabljam o dušična gnojila na posevkih, ki 
jih  jesen i nismo gnojili s fosforjem  ali kalijem , bo
dimo previdni! Le v prim erih , ko nismo predhodni 
rastlin i postregli z dovolj dušika, zato pa s fosforno 
hrano, in če je  posevek redek  in nima zelene barve, 
tak ra t gnojim o z apneno-am onijevim  solitrom in sicer 
75 kg po h ek tarju . Cim bomo dali več, je  nevarnost, 
da nam  posevek poleže.

C iste sorte pšenice, ko t so kadolcer, U15 b av arsk a  
k ra ljica , prolifik , tasilo in v irg ilija , močno zahtevajo  
um etna gnojila. Zato jim  moramo dobro postreči, če 
hočemo velike pridelke. Ob slabem h ra n je n ju  nam  te 
sorte dajo  m anj kot domače oziroma udomačene.

Dom ače in udomačene sorte slabše izkoriščajo h ra 
no v um etn ih  gnojilih, zato tud i d a je jo  m anjše p r i
delke.

Poleg pravilnega gno jen ja  moramo skrbeti tud i za 
pravilno nego posevka. P rav  gotovo na zapleveljenih



n jiv ah  ne bomo dosegli k a j  večjih  pridelkov, k er p le
vel odjeda posevkom nam enjeno hrano. T reba bo za
četi škropiti pšenične posevke z uničevalci plevela, se
veda, če nimamo v posevku ko ren ja  ali detelje.

Kako pa bomo p ri k ro m p irju  dosegli za tekm o
van je  zahtevane hek tarske pridelke?

Zasadili bomo zdrav, cel in priznan krom pir. V 
ko liko r nimamo priznanega semena, si bomo seme 
nabav ili iz višinskih k ra jev . Njivo, ki smo jo  namenili 
za krom pir, dobro pognojim o s hlevskim  gnojem  in z 
umetnimi gnojili. N ajveč pridelka lahko pričakujem o, 
če damo 5—5 q na ha superfosfata ali tomaževe žlindre, 
3—4 q na ha kalijeve soli in 2—2,5 q apneno-amoni je- 
vega solitra. Po možnosti gnojimo s fosfornimi in k a 
lijev im i gnojili nekaj dni pred saditvijo, dušična gno
ji la  pa dajem o pri saditv i. Če pa nam bi vreme ne

dopuščalo takega gnojenja, bomo gnojili s fosfornimi 
in kalijev im i gnojili ob saditvi, z dušičnimi pa ob 
prvem  okopavanju.

K rom pir bomo sadili v razd alji 40 X  60 cm. S tem 
dosežemo, da imamo na ha 40.000 rastlin, rastlinam  pa 
dam o ustrezni živ ljenjski prostor, da se lahko norm al
no razv ija jo . Če v vsakem grm u pridelam o samo 
0,75 kg  k rom pirja , k a r bomo vsekakor, imamo h e k ta r
ski p ride lek  300 q po hek tarju .

A ko je  p ri hiši ogrodnik, sadimo z njim! Če pa ga 
nimamo, sadimo pod brazdo, tako, da pustimo večjo 
razdaljo  med vrstam i, oziroma da plug stisnemo. S tem  
smo dobili ustrezno število grm ov na ha.

S prav iln im i agrotehničnim i ukrepi bomo lahko d o 
segli zahtevane hek tarske p rid e lk e  in si zaslužili p re d 
videne nagrade.

Ing. Stane M arovt:

Ali bom o  mogli iehmovati ludi v živinoreji?
V prednjem  članku »Vključim o se v tekm ovanje 

za večje hek tarske pridelke!« smo se seznanili s pogoji 
tekm ovan ja v poljedelstvu, k je r  vse- kaže, da bomo 
uspeli. M anj ugodni pogoji pa so za tekm ovanje v ži
v inoreji. Menimo, da je  p recejšn ja  ovira za živinorejce 
zahteva, da  smejo sodelovati le z živalmi sivorjave in 
sim entalske pasme. Na našem področju iniqmo k ljub  
čedalje  h itrejšem u u v a jan ju  te pasme trenutno le 
le še malo proizvodnih k rav  'v p rivatn ih  hlevih. Le 
težko bi zbrali na področju  ene km etijske zadruge, 
k ak o r zahtevajo tekm ovalni pogoji, 30 rodovniških 
k ra v  siivorjave pasme s povprečno letno m olznostjo 
3.200 kg m leka in s 3,6% tolščo. Zahtevana pasma ozi
rom a število k rav  nam  dela težave, m edtem  ko bi za

htevano molznost p ri večini naših rodovniških sivo- 
rjav ih  k rav ah  le zmogli.

K ljub  tem u pa n a j ž iv inorejski odbori vsaj tistih  
naših zadrug, k je r  je  sivorjava pasma že močneje raz 
širjena. le proučijo vse možnosti, kako b i se njihovi 
naprednejši živinorejci konec koncev le vk ljučili 
v tekm ovanje. Slehernem u živinorejcu, k i se bo 
odločil in uspel pri tekm ovanju, bo nagrada (za 30 
k rav  p ri 3.200 kg m leka letno in s 3,6% tolščo) 100.000 
d inarjev , čeravno bo p re je l le del te vsote, vsekakor 
dobrodošla.

Ž ivinorejci, p rijav ite  se v tekm ovanje, svoje sklepe 
pa sporočite Poslovni zvezi Žalec!

Ing. Mil je  va Kač:

Kaj smo leta 1956 opazili v naših hmeljiščih?
K A J JE BILO LANI Z RDEČIM  PAJKOM?

Lani je  rdeči p a jek  v p rim erjav i z napadom  leta 
1955 napadel naša hm eljišča slabeje in zlasti precej 
pozno. Zakaj? V erjetno je  vzrok zima. Vsi že vemo, 
da je  razvoj p a jk a  odvisen ne samo od vrem enskih 
razm er v poletnih, am pak tudi v zimskih mesecih. H u
da zima, zlasti n ižje tem peratu re  v feb ru arju  in vča
sih tudi v m arcu močno uničijo  pajkovo zalego v zem
lji  oziroma v razpokah in za lubjem  hm èljevk . Če 
pregledam o srednje mesečne tem perature zim skih m e
secev in jih  prim erjam o z napadom  rdečega p a jk a , ki 
tem  zimam slede, vidimo, da so mile zime predhodnice 
let, v katerih  p a jek  dela veliko škodo, m edtem  ko 
ostrim  zimam slede leta, ko je  napad rdečega pajka  
slabši, zlasti še. če v poletnih mesecih ni p revelike 
vročine. Iz grafikona je  razvidno, da smo imeli v zad
n jih  letih  najm ilejšo zimo 1954/55. lani pa je  bil n a j
hu jši napad rdečega p a jk a . Narobe, zima 1953/54 je  
bila zelo ostra, globoko pod povprečjem , p a jek  pa nam 
leta 1954 ni nared il posebne škode. Lanska zima 1955/56 
je  b ila izredno m rzla v feb ru arju  in tudi lanski n a 
pad rdečega .pajka ni bil prehud. Še bolje, bil je  p re
pozen, da bi nam  uničil hm eljsk i pridelek. Slabo jo  
prezim il. Do prve polovice ju lija  ga je  oviralo dežev
no vrem e in šele v avgustu  je  bil zanj ugoden čas. 
Čim smo dobili sončno vreme, se je  začel naglo raz
m noževati, vendar ni bilo  več dovolj časa, da bi uni
čil storžke do začetka ob iran ja . Storžki v nepoškrop- 
ljen ih  hm eljiščih so začeli rum eneti zaradi napada rde
čega p a jk a  šele po 23. avgustu. Če to rej kd o  ni škro-

-V Srednje mesečne temperature 
v zimskih mesecih november-mare



p il proti p a jk u  in  je  p rid e lek  h itro  obral, je  lahko 
imel tudi zelen hm elj. No, po 23. avgustu so v nepo- 
škropljen ih  hm eljiščih začeli storžki rum eneti in se je  
zaradi ugodnega v rem ena naglo širil in  uničil kako
vost.

Večji del h m e lja rjev  je  proti rdečem u p a jk u  v re 
du poškropi 1 hm elj. N i se bilo treba bati njegovega 
napada. Tisti pa, k i  so opazovali hm eljevino še tudi po 
obiranju , so lahko videli, da se je  zlasti v nepoškrop- 
ljen ih  hm eljiščih še tud i v septem bru zelo razmnožil

Samica rdečega pajka (70-krat pov.)

in napadal še zeleno hm eljevo listje. S šk rop ljen jem  
ga ni nihče več nadlegoval in tako se je  do zimskega 
spanja k a r lepo razmnožil. Tudi zima letos ni b ila 
huda. Tako lahko pričakujem o močan p a jkov  napad, 
če bo zan j ko ličkaj ugodno poletje.

Se eno zanim ivost smo lani opazili, k a r  se tiče rde
čega p a jk a . D oslej smo navadno pričakovali m očnejše 
napade na lahkih  zem ljah; na težjih  zem ljah v po let
jih, k i za razvoj p a jk a  niso dovolj ugodna, k o t je  bilo 
lansko, nismo navadno našli rdečega p a jk a  v večjih  
množinah. Lani pa nas je  presenetilo dejstvo, da-smo 
tam, k je r  se p a jk a  nismo nadejali, naleteli na n a j
močnejše okužbe. Tako n. pr. v G ra jsk i vasi. To si 
razlagam o tako, da so nam sredstva, ki smo j ih  v zad
n jih  le tih  uporab lja li pro ti ušem in stenicam, to so v 
prvi v rsti L indan in D D T -pripravki, sicer te škodljivce 
uničila, vendar so obenem tudi povzročila večji napad 
rdečega p ajka . S tem  hočemo opozoriti h m e lja rje , da 
naj bodo pozorni na rdečega p a jk a  tud i tam, k je r  ga 
doslej niso pričakovali.

K ako je  bilo s sredstvi, k i smo jih  lani upo rab lja li 
pro ti p a jk u ?  Za lansko leto lahko rečemo, da smo bili 
s sredstv i zadovoljni, le n ek a te ra  so prišla v zadnjem  
tren u tk u , tako da smo se že bali, da jih  sploh ne bo. 
K ljub pravočasnem u naročilu se vse form alnosti v de
viznem poslovanju in na carin i le preveč zavlačujejo. 
Vsako leto se bojimo, da sredstva ne bodo v pravem  
času prispela. Od sistem ikov smo lani uporab lja li Sy- 
stox, M eta-Systox in Terra-Sytam . Njihovo delovanje 
je  bilo  odlično. N ajda ljše  delovanje je  zopet pokazal 
Terra-Sytam , le da je  b il na nesrečo nekoliko drag. 
Od parationsk ih  sredstev smo lahko razpolagali s Pa- 
rathioinom 40, k i smo ga up o rab lja li v 0,05 % koncen
trac iji z dobrim  uspehom. P recej se je  v svoji uporabi 
razširil Tedion, ki je  zaradi svoje nestrupenosti ce
njen. Om eniti moramo tudi D iazinon od domače 
tv rdke PINUS, ki smo ga uporab lja li z dobrim  uspe
hom v 0,5% koncentraciji in k i zaradi m ale strupeno
sti zasluži našo pozornost.

In štitu t za hm eljarstvo  je  preizkušal še razna druga 
sredstva v b o ju  proti rdečem u pajku , izkušnje p a  vam 
bomo objav ili k d a j drugič.

STENICE
T u in tam  smo v lanskem  letu  doživeli napad ste

nic. Škoda, ki jo  povzročajo stenice, zna b iti v posa
meznih hm eljiščih velika in je  ne gre podcenjevati. 
N ajveč tak ih  napadov opazimo na področju KZ B ra
slovče in KZ Gomilsko, in sicer v Podvrhu, Poljčah 
in v Gomilskem.

Stenice izjedo hm eljevo listje  in vršičke v taki 
meri, da zaostane v rasti in se zgodi, da se ne spenja 
hm elj da lje  po hm eljevki. Poškodbo od stenic opa
zimo po značilnih ugrizih na listih. M edtem, ko so 
izgrizi na lis tju  od bolhačev m anjše ovalne luknjice, 
n ap rav ijo  stenice veliko večje lu k n je  neprav ilne ob 
like, k a te r ih  rob je  navadno nekoliko zavihan. Samih 
stenic ne opazimo hitro, k e r  se sk rivajo  pod listjem . 
Ce ugotovimo, da imamo stenice v hm eljišču, poškro
pimo tak o j i  L indan oljem  v 0,2% koncentraciji.



Ing. V eljko K rižnik:

Od kod bomo dobili strokovni kader za zadruge?
K m etijske zadruge so danes organizator n ap red n e j

še km etijske  proizvodnje. Kmet sam s svojim i sred
stvi ne more bistveno zboljšati in m odernizirati p ro
izvodnje. Zavoljo tega je  vsekakor nujno, da zadruge 
p ritegnejo  km ete v sodelovanje. V tem sodelovanju 
nud ijo  zadruge kmetom semena, gnojila, s tro jne  uslu
ge in jim  daje jo  strokovna navodila, poskušajo  zago
toviti odkup pridelkov, po potrebi pa jim  tud i nudijo 
proizvodna posojila. Te svoje naloge, ki so zan je za
d ruge odgovorne pred skupnostjo , pa bodo le težko 
o p rav lja le  brez km etijsk ih  izvedencev, ki m orajo  biti 
strokovni organizatorji n ap redka km etijstva na pod
roč ju  zadruge.

K m etijsk ih  strokovn jakov  p rim an jk u je  vsepovsod. 
Naša km etijska  fak u lte ta  in  km etijska sred n ja  šola 
ne zm oreta izšolati v k ra tk em  času tistega števila stro
kovnjakov, ki ga potrebujem o. Č akati 5—10 let pa je  
zadrugam  nemogoče, k e r jih  po trebu je jo  že danes.

K m etijska p ro izva jalna poslovna zveza Žalec je  za
poslila 3 km etijske strokovn jake. Le 4 zadruge na pod
roč ju  naše Poslovne zveze so uspele tudi zaposliti km e
tijsk e  strokovnjake, ostalih  20 pa je  še danes brez 
strokovnjakov . P ri teh 20 zadrugah m orajo po služ
beni dolžnosti pom agati p ri pospeševalnih ak c ijah  stro
k o v n jak i Poslovne zveze. Razum ljivo je, da tega dela 
v vsaki zadrugi ne m orejo oprav iti tem eljito, k e r je  to 
nemogoče. N jihovo delo pa bi bilo mnogo bolj uspešno, 
če b i imela sleherna zadruga svojega o rgan izato rja  
pospeševalnih del. Le-ta bi oprav lja l pod vodstvom in 
po navodilih stro k o v n jak a  Poslovne zveze, pa tudi 
s trokovn jakov  Inštitu ta  (za naloge v hm eljarstvu). Tak 
organizator km etijske zadruge pa mora b iti strokovno 
sposoben, t. j. kvalific iran  km etijsk i delavec.

E dina možnost, da prebrodim o sedanje pom anjka
n je  km etijsk ih  strokovn jakov  v zadrugah je, da na
meščamo kvalificirane km etijske  delavce, če hočemo 
hitro izpopolniti strokovno službo v zadrugah. Ko pa 
bodo polagoma p rih a ja li novi km etijski s trokovn jak i 
iz šol, j ih  bodo zadruge k lju b  temu lahko še name
ščale, k e r  se bodo medtem potrebe zopet povečale in 
bodo vsi imeli dovolj dela.

K valificiran delavec v km etijstvu  (poljedelec, go
vedorejec, trak to ris t, itd.) je  lahko vsak, kdor je 
uspešno opravil vse izpite na enoletni km etijsk i šoli, 
p rak tično  delal 2 leti in nato opravil posebni izpit za 
kvalificiranega delavca.

Takšno kvalifikacijo  danes zahtevamo od ž iv inorej
skih pomočnikov, ki k o n tro lira jo  proizvodnost rodov
niških krav . Enako bi lahko  imeli v zadrugah  po lje

delske in sad jarske pomočnike. Zlasti sad jarsk i pomoč
n ik i bi im eli precej dela. Vodili b i škropljen je , o sk r
bovali poskuse, skrbeli za asanacijo  sadovnjakov, p re- 
cep lja li in obrezovali d rev je , vodili oskrbovanje p lan 
tažnih nasadov, p ri odkupu sortirali sadje itd. P o lje 
delski pomočniki bi sklepali naročila za gnojila, d a 
ja li navodila za gnojen je, u v a ja li kolobar, organizirali 
razm noževanje in m enjavo sortnega semena, organi
zirali skupnosti za p ridelovan je žit, krom pirja, stro jne 
skupnosti in tako dalje.

Zadruge na področju Poslovne zveze Žalec im ajo 
idealno možnost, da v enem le tu  pridejo  do teh km e
tijsk ih  pomočnikov, k e r  jih  lahko izšolajo v svoji 
H m eljarsk i šoli.

O tem  je  na svoji zadnji se ji razp rav lja l upravni 
odbor K m etijske pro izvajalne poslovne zveze in ta 
kole sklenil:

H m eljarska šola n a j naslednje šolsko leto, to je  le 
tos jeseni, sprejem a izk ljučno le tiste, ki j ih  zadruge 
nam eravajo  po izšolanju nam estiti kot svoje po ljedel
ske pomočnike. Temu ustrezno bo hm eljarska šola iz
popolnila svoj učni program , in sicer tako, da bodo 
učenci spoznali tudi vlogo zadrug, n jeno organizacijo, 
način dela  p ri pospeševanju km etijstva itd. Učni načrt 
naj. bo tak , da bo zagotovil izšolan j e tak ih  poljedelskih 
pomočnikov, ko t jih  zadruge iz hm eljarskega pod
ročja zahtevajo .

N ajvažnejša in obenem tud i na jtež ja  pa bo  izbira 
kand idatov  za to šolo. Če želimo, da bodo poljedelski 
pomočniki isvoje delo dobro oprav lja li, bo treba izbrati 
resne lju d i, k i so vojaščino že odslužili, k i im ajo ve
selje do km etijskega poklica in ki so tudi bistri, da ,se 
bodo v šoli učili. To naj bodo km ečki fantje , k i zan je  
ni zaposlitve na domači km etiji. Taki, ki bodo v svo 
jem  bodočem poklicu tudi ostali. Načelno naj zadruga 
ne izbira tak ih , k i jim  je  delo dom a glavna zaposlitev. 
P oljedelskem u pomočniku n a j bo služba v zadrugi 
edina zaposlitev, ker le ted a j jo  bo lahko v redu 
oprav lja l. P ri izbiri p ridejo  v poštev tudi že nam ešče
ni zaščitni referenti. Zadruge n a j kandidate za službo 
poljedelskih  pomočnikov nam estijo  že sedaj, da j ih  
bodo lahko  preizkusile do vpisa v šolo in pa, da bo tak  
kand idat spoznal delo v zadrugi, še preden bo šel v 
šolo. Med šolanjem  pa bodo m orali p re jem ati od za
drug svoje redne mesečne prejem ke.

Ce bomo vso stvar vzeli resno in jo  pravilno o rga
nizirali, bodo zadruge čez dobro leto mnogo uspeš
neje o p rav lja le  svojo družbeno nalogo — pospeševanje 
km etijske proizvodnje.

Posnemanja vredno!
A vstrijska  p ivovarn iška in d u strija  skrbi za potroš

nike piva. Splošno je  znano, da potrošniki po svetu 
vse b o lj zahtevajo  blago v p rim ern i em balaži in  ne v 
odprtem  stanju. Ta zahteva časa ne prizanaša tudi pi
vovarniški industriji. V A m eriki n. pr. že p ro d a ja jo  
pivo v konservah. A vstrijc i pa p rip rav lja jo  svojim  po
trošnikom  ipivo v U 1 stek len icah . Že pred yojno so v 
A vstriji prodali približno 25 % piva v steklenicah. Se
d a j pa  je  p ro d a ja  piva v steklenicah narasla  že na 
60 %. V zporedno s takšnim  naraščanjem  p ro d a je  vste- 
kleničenega piva pa zah tevajo  potrošniki vse bolj 
m anjše p ro d a jn e  »enote«, to  se p rav i ne več po llitrske

steklenice am pak m anjše. Zato bodo uvedle avstrijske 
pivovarne prodajo  piva v steklenicah, ki bodo m erile 
eno tre tjin o  litra. V začetku bodo prodajali v takšnih 
steklenicah le m očnejša in specialna piva. M orajo 
nam reč šele ugotoviti, kako bo odmevala n jihova o d 
ločitev p ri potrošnikih. Za sedaj so torej upoštevati le 
želje lju b ite ljev  kvalitetnejših  piv.

Morda bi tudi pri nas kazalo ustreči potrošnikom  
na ta način, saj ni vedno prijetno, da mora človek iz
piti 1 ali 2 del več, kakor si želi. Da pa bi puščal v 
steklenici, pri današnjih plačah m arsikomu oziroma ve 
čini ne kaže.



Rudi Hojnik: Hmeljarji, pazite na svoje stroje!
Lani so km etijske  zadruge hm eljarskega področja 

začele o d d a ja ti skupinam  svojih  članov škropiln ice v 
najem  proti p lačilu  am ortizacije in drug ih  stroškov. 
S pogodbam i so določile, kak o  n a j te skup ine uporab
lja jo  škropilnice po lastnem  razpore jevan ju . H m eljarji 
se v začetku niso k a j  p rid a  navduševali za to novost, 
predvsem  zarad i — seveda samo po njihovem  m ne
n ju  — previsokih  najem nin. Ko pa so že v lanski, 
p rv i sezoni spoznali n jen e  dobre strani, saj so lahko 
škropili, k ad a r so le hoteli, in  ko so nekako ured ili še 
najem nine, se je  začetna mlačnost na m ah sprem enila 
v navdušenje. Čez 120 škropilnic je  tako opravilo  ne
precenljivo uslugo hm eljarjem , k a r se je  pokazalo- v 
znani lanski zelo dobri kakovosti hm elja. N ikoli po
p re j niso savinjski h m e lja r ji  to liko škropili in tudi 
hm elj ni b il še n iko li toliko zdrav ko t lani. Pa ne 
samo h m elja rji, tu d i km etijsk e  zadruge so spregledale, 
da  so z ob o tav ljan jem  lani m arsikaj zam udile, zato pa 
jih  letos naročajo  v  čed a lje  večjem  številu.

Da, to je  res in  p rav , vendar vse le n i bilo  v redu. 
K m etijska p ro izv a ja ln a  poslovna zveza Žalec je  nam 
reč po sk lep u  svojega upravnega odbora poslala na te 
ren kom isijo  z nalogo, da preg leda te škropilnice, ob
enem pa seveda tu d i vse druge stro je , k i so zadružna 
last, in da n a  podlagi teh  ugotovitev pouči vse priza
dete, kako je  treb a  p rav ilno  ravnati z vsemi k m etij
skim i s tro ji te r končno, da svetuje, kako  je  moč kar 
n a jh itre je  odpraviti neznan je in m alom arnost ko rist
nikov. K om isija s icer ni uspela p reg ledati stro jev  pri 
vseh k m etijsk ih  zadrugah , vendar je  že n ek a j ugotovi
tev pokazalo, da h m e lja r ji  sami m nogokje še niso kos 
m ehaničnim  opravkom , zlasti pa je  kom isija ugotovila 
neprije tno  dejstvo, d a  n ek a j naših km etijsk ih  zadrug 
ne izpo ln ju je  svojih  nalog kot o rganizacija, ki je  dolž
na poleg nabave tu d i pravočasno in tem eljito  poučiti 
koristn ike stro jev .

Bodimo pravični! To ne velja  za vse, k a jt i  k m etij
ske zadruge Go-milsko, Polzela, Letuš, Škofja vas, Ve
len je , Petrovče, Šem peter in še neka j n jih , so storile 
svojo dolžnost. Po sezoni so od svojih  skup in  pobrale 
škropilnice, jih  natančno pregledale, očistile, popravile 
in vskladiščile v ustrezn ih  prostorih  ali pa so jih  vrnile 
skupinam , da so j ih  same vskladiščile pod nadzorstvom  
zadevnih strokovnjakov . Še več, naštete zadruge so 
vskladiščene škropilnice še nadalje  občasno pregledo
vale, zam enjavale o lje in spro ti odstran jevale m anjše 
okvare. Krepko recimo, ni vrag, da ne bi po hm elji

ščih teh  zadrug  letos škropilnice spet z lahkoto  opra
vile svoje delo, k ak o r so ga lani!

K aj pa »grešniki«? N aj nam  oproste, k er j ih  homo 
neka j našteli, n jim  in drugim  v pouk. Na V ranskem  
je  n. pr. kom isija odkrila  2 škropilnici neočiščeni in  
vskladiščeni v . . .  k a j  m enite? E na škropilnica je  b ila 
v hlevu, d ruga pa kratk-omalo predana na m ilost in 
nem ilost v e tru  in  m razu, še s škropivom  in z vodo. 
T udi v P reboldu  so neustrezno  vskla-diščili eno šk ro 
pilnico. K om isiji so se sicer k rivci poskušali izviti z 
raznim i izgovori, toda opravičilo  lete« februarja, da 
so še nam eravali to storiti, ne more držati. Sicer bi za 
P rebold  še nekako  šilo, k e r je  škropil sadno d rev je  tildi 
pozimi, vendar pa škode, k i je  neogibna posledica, če 
ostane škropilnica neočiščena tud i k ra jšo  dobo, le ni 
mogoče več popolnom a popraviti.

P oudariti pa moramo, da so nekatere nepravilnosti 
p ri rav n an ju  s s tro ji pač neogibna posledica neznanja. 
Guma na cem entu ali na zem lji m ora začeti trohneti. 
Voda v škropilnici zmrzne. D a to pomeni nevarnost, 
m ora b iti slehernem u h m elja rju  znano. Škropilnicam  
na m razu  in p rep ihu  se k v a rijo  m edeninasti deli. H lev
ski am oniak raz jeda  kovine. To m orajo vedeti k o ris t
niki! Kdo jim  n a j to  pravočasno pove? K m etijske za
druge !

Ponekod je  kom isija ugotovila, da km etijske  za 
druge ne sk rb ijo  n iti za večje km etijske stro je , k i so 
jih  m orale presneto drago plačati. P rik lju čk i tra k to r
jev  (kosilnice, plugi, m latilnice, k u ltiv a to rji, sejalnice 
itd.) o sta ja jo  po d lje  časa neočiščeni in neprem azani. 
Kako naj zm orejo ti p rik lju čk i letos svoje delo, če sta 
jih  čez zimo pokvarila  blato in rja . Ali ni takšno po
četje  vredno hude gra je?  Skratka, to je  neodpustljiva 
m alom arnost, zlasti, če prib ijem o, da  so k rivci pone
kod celo plačani za nadzorstvo nad  stro ji!

N ekaj km etijsk ih  zadrug ima preveč stro jev , k i jih  
sploh ne m orejo up o rab lja ti vse leto, oziroma vso se
zono. Neogibna posledica je  — pasivna b ilanca s tro j
nih odsekov. Častne izjem e so zelo redke. Edino uspeš
no zdrav ilo  je , da se zadruge tak ih  stro jev  po p red 
pisih in zan je k a r  najbo lj ugodno znebijo.

H m elja rji, samo vaša vsestranska korist bo, če bo
ste p rav ilno  ravnali s km etijsk im i s tro ji. Nič ne po
maga, če na svo jih  občnih zborih v poročilih sami ugo
tav lja te  in priznavate, da ste grešili p ri uporab i in 
sh ran jev an ju  stro jev , da ste se odločili v prihodnosti 
odprav iti to  slabo navado! Lepim besedam  v poročilih 
naj slede dejan ja!

Ing. S tane M arovt:

Precepimo nerodovitna drevesa in neustrezne sorte!
V stare jših  nasad ih  so m nogokje, zlasti v obrobnih 

predelih  celjskega o k ra ja , še vedno drevesa, k i nered
no rodijo, ali pa celo sploh ne rodijo. Zanim ivo je , da 
so takšna drevesa zelo neodporna proti boleznini, škod
ljivcem  in m razu. Sadje teh dreves, v ko lik o r ga sploh 
je, ni kakovostno in tud i 'biti ne more. N ekaterim  sor
tam ne p rija jo  -severne lege, na dobrih legah pa bi 
uspevale le gospodarsko boljše sorte. V naštetih in 
enakih prim erih lahko n a jh itre je  povečam o pridelek 
in izboljšamo kakovost sadja, če takšna drevesa p re 
cepimo s sortami, k i nam  bodo vsekakor bo lj koristile.

Že pozimi smo ob pregledih  starih  nasadov opozar
ja li naše sad ja r je  na  nu jnost p recep ljev an ja . P recej 
sad ja r je v  je  v ta namen že p rip rav ilo  cepiče ustreznih 
sort. K ljub  temu pa tem sad jarjem , k ak o r seveda osta

lim, še priporočam o, da p reb e re jo  spodnja navodila 
ter -se po n jih  ravnajo  p r i p recep ljevan ju , ko likor je  
le mogoče.

Sadno d rev je  prece pl ju  jemo, dokler je  še mlado, 
uspeli bomo tudi še p ri -drevesih, starih  od 25—30 let, 
čeravno nam iprecepljevanje lahko uspe tud i p ri sta
rejših , seveda, če -so drevesa še v dobri ž iv ljen jsk i moči. 
Ne bomo -pa ničesar dosegli p ri d rev ju , ki je  prestaro , 
slabotno, bolehno, s poškodovanim steblom  ali krošnjo 
itd. P ri odbiri i-n -določanju -sort, k i j ih  bomo cepili na 
zaznam ovana drevesa, moramo paziti, da združim o 
predvsem  takšne -sorte, k i spomladi h k ra ti -odganjajo 
in jesen i prav tako h k ra ti prenehajo  rast*, te r da  ni 
m ed njim i prevelike razlike  v rasti. P red preceplje- 
vanjem  moramo drev je  pom laditi. P ri tem  moramo



upoštevati, da najm očneje raste jo  v rhn je  veje  z vodi
teljico  na čelu, najm an j ugodno lego pa im ajo  n a j
nižje veje, ki p rav  zavoljo tega tu d i zaosta jajo  v raz
voju. Zato ne smemo sp red n jih  vej p rik ra jša ti preveč 
v živo, am pak tako, da im a pom lajena k ro šn ja  široko 
piram idasto ali storžčasto obliko. P ri jab lan ih  naj bi 
bil ko t najm anj 100°, p ri h ruškah  pa vsaj 80°.

Dolžina, na katero  m oram o pri pom lajevan ju  veje 
p rik ra jša ti, je  odvisna od spodnjih vej. Če so spodnje 
veje krepko  razvite, lahko  višje veje pustim o daljše, 
ali pa narobe. N ajp rim ernejši čas za pom lajevanje je  
jesen ali zgodnja pomlad. Če pom lajujem o, ipreden 
začno krožiti sokovi, veje  odvoditeljice -niso neogibno 
potrebne, pustimo le n ek a j tan jših  vej v spodnjem  
delu krošnje, da pom agajo p resnav lja ti hrano. N eka
tere m ed njim i lahko precepim o še v nasledn jih  dveh 
letih.

Veje, ki so nad 10 cm debele v prem eru, odžagamo 
n a jb o lje  nad kako  stransko  vejo in  jo  precepimo. Ta 
stranska veja pomaga, da  se rana h itre je  celi. Če pa 
m oram o odžagati vejo drevesa, ki nima stab iln ih  vej, 
priporočam o, da vložimo nekatere cepiče, k i bodo s 
svojim i gradivnim i cevmi celili rano.

C ep ljen je : Cepiče smo narezali že pozim i in jih  
hranim o v zmerno vlažnem  pesku v hladnem  prostoru. 
G lede raznih načinov cep ljen ja  moramo om eniti, da 
bomo dobro uspeli, če bomo pravilno cepili. Cepimo 
čim bo lj zgodaj, na jpozneje  do konca aprila! Pozneje 
dobimo slabe poganjke. N ajveč cepimo v žleb in za lub.

Cepljenje v žleb Cepljenje za lub

Pri tan jš ih  poganjkih p rid e  v poštev tudi kopula- 
cija, to je  enostavna združitev  podloge s cepičem.

Število cepičev je  odvisno od debelosti veje. P ri 
ian jših  zadošča en cepič, ki ga vložimo na g o rn ji s tra 
ni. P ri uporabi dveh cepičev vlagamo na levo in desno 
stran  veje , pri večjem  številu pa razporejam o cepiče 
enakom erno v krogu. Cepiče p rik ra jšam o na 2—3

brste, p ri šibkih, niže stoječih vejah  pa lahko vložimo
cepiče z več brsti.

Ko smo cepiče vložili, j ih  povežemo z ra fijo  ali vol
nenimi nitmi. Nato zavarujem o cepiče pro ti vetru  in 
proti pticam , najbo lje  tako, da k vsaki p recep ljen i 
veji privežem o palico, ki sega pol m etra čez njo in 
ki nan jo  privežemo cepič, pozneje pa žlahten poga
n jek . Rano premažemo s cepilno smolo. V letu  precep
ljan ja  moramo paziti predvsem  na rast poganjkov. Že 
po 6—8 tednih  zrahljam o povezo z volnenim i nitmi, 
rafijo  itd. Če v cepilni smoli nastanejo  špranje, j ih  
spet zamažemo, da se cepiči naknadno ne posušijo. 
Žlahtne pogan jke večkrat privežem o k palici, vodene 
pogan jke neposredno pod spojiščem  odstranjujem o ali 
priščipam o, k e r sicer ov irajo  rast žlahtnih poganjkov , 
m  končno zatiram o bolezni in škodljivce, če se le-ti 
pojavijo.

Od prav ilnega precepljan ja  in n a d a ljn je  nege p re 
cepljenih  dreves bo odvisen uspeh našega dela, za
voljo tega vas opozarjam o na sestavek o vzgoji k ro š
n je  po p recep ljan ju , ki ga bomo objavili v prihodnji 
številki »Hm eljarja«.

Titlov način Kopulacija ali 
cepljenja za hib združitev
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hf"'k“p,ri“  Kako si pripravimo kompost?
Hum us je  n a jv ažn ejš i sestavni del tal. Ugodno 

vpliva v tleh na izb o ljšan je  fizikalnih  lastnosti, to je  
na pravilno razm erje  z rak a  in vode v tleh , d a je  zem
lji dobro obstojnost grudic. D obra, s hum usom  bogato 
p resk rb ljena zem lja, je  topla, pa tud i ž iv ljen je  drob
nih organizmov je  v n je j  številnejše. V obdelovalni 
zemlji, k i je  bogata na hum usu, je  tudi re ak cija  tal 
več ali m anj nev tra lna . Zemlja, k i vsebuje zadostne 
količine organskih  snovi, dalje enakom erne in velike 
pridelke.

H um us vnašamo v zem ljo s hlevskim  gnojem  ali 
tudi s kompostom. H levskega gnoja nam navadno spo
mladi p rim an jku je , pa bi ga lahko nadom estili s kom 
postom. Posebno v k ra jih , k je r  nam eravam o saditi 
sadno drev je , obnav ljati vinograde, saditi hm elj, po
trebujem o veliko kom posta. Žal, da je  p rip ra v lja n je  
kom postnih kupov p r i  nas dandanes m alo udomačeno.

Namesto, da b i odpadke kom postirali in  si zagoto
vili s tem dovolj dragocenih snovi za isadovnjake, vi
nograde, travnike, hm eljišča, j ih  sežigamo. P ri tem je  
lahko raztopljiva o rganska snov, ki je  rastlinam  pa 
tudi zem lji potrebna, izgub ljena v zrak , rastlinam  
Oistane le rudn inska sinov.

Kompost si lahko p rip rav i vsakdo, sa j je  način či
sto preprost. Yes plevel, seveda nedozorel (ka jti ple- 
velno seme na k u p n  ne strohni), k rom pir j evko, fižo
lovko, hm eljevino, izruvano strnišče, pleve, k i osta
nejo  p ri mlačvi, l is tje  sadnega drev ja , tropine, droži 
od žganjekuhe, smeti, pepel, gozdno lis tje , steljo  itd.! 
Vse to je  m aterial, k i ne spada na gnojišče, am pak le 
na kompost. Vse te odpadke zložimo v senčen prostor 
na kup, širok 1,30—1,50 m, navadno 2 m dolg, lahko 
poljubno dolg kup, k i b i n a j b il 1—1,5 m visok. P ro ti 
vrhu je  tak  kup vedno ožji. Zlagamo tak  kom postni 
kup  takole: na prostor, določen za kom postni kup.

zmečemo, odpadke, ga polijemo z gnojnico, da vne
semo v maso drobne organizm e, k i pospešujejo ra zk ra 
ja n je  kom postiranih  snovi.

Sloj pokrijem o z zem ljo, s cestnim blatom  ali b la 
tom, k i ga dobimo prii čiščenju ja rk o v . Z zemljo za
ščitimo, b ak te rije  p red  škodljivim i sončnim i žarki, s 
cestnim blatom  pa vnašamo zem ljo in apno v kompost. 
Tako nalagam o odpadke toliko časa, d o k le r ne dose
žemo višine 1—1,5 ni. D a nam bo masa, k i jo  kom posti
ramo, h itre je  razpadla, posipljem o vmes tu d i živo apno 
ali tomaževo žlindro, k i vsebuje apno, vsakokrat pa 
pokrijem o površino z zemljo, da sonce ne u b ija  živih 
organizmov. Ko k u p  doseže svojo  višino, ga pokrijem o 
z zemljo, nanjo pa posejemo lupino, graščieo ali k a 
k ršno  koli mešanico. T ak k u p  2-krat do 3-k rat v letu 
premečem o in ga tako prezračim o, da b ak te rije , ki 
p o treb u je jo  za svoje razm noževanje in ra z k ra ja n je  te

snovi zrak, svoje delo nem oteno oprav lja jo . K je r je  
zračenje zadostno, je  razpadan je  hitro  in hum us, ki 
nasta ja  v takem  kupu, blagi humus. T ak  hum us ne 
vsebuje za rastline škodljiv ih  kislin.

Če pa v kompostnem ku p u  ni dovolj zraka, se n a 
mesto koristn ih  razv ija jo  škodljive b ak terije . Te po
vzročajo nam esto p rep eren ja  tro h n jen je  in gn itje . V 
tak ih  p rim erih  organska m asa ne preperi, am pak gnije, 
pri tem  pa se tvori gnil m asten humus, k i je  tud i kisel. 
Zaradi tega moramo kom postne kupe zračiti. Zračimo 
jih  tako, da jih  prem etavam o z m esta na  drugo mesto. 
P ri takem  prem etavan ju  polivam o kompost z gnojnico, 
mešamo s tomaževo žlindro, nazadnje pa ga po povr
šini pokrijem o z zemljo. Po 1—Ih! leta bo kom post-do
zorel in ga bomo že lahko uporabili.

Gnilobe ne kom postiram o, k e r s tem vnašamo razne 
bolezni nazaj na njive.

Kompostni k up  lahko pripravim o ob gozdovih iz 
p rapro ti, vres ja  in  listja . T ak  kompost nam bo dobro
došel posebno v vinogradniških k ra jih , kam or gnoj 
težko pripeljem o. N agrabljeno  in nakošeno steljo  zme
čemo na štirioglat kup. Med plasti, debele 20—30 cm 
posujem o sloj apna ali tom aževe žlindre (na 1 m3 1 do 
2 kg), k i pospeši razpadan je  lis tja  poleg tega pa nam  
un iču je razne kisline. Pustim o ga čez zimo. spomladi 
in čez po le tje  ga  2-krat do» 3-krat premečem o, t. j. 
prezračimo. D o jeseni bo kup  že p rece j strohnel, n a 
slednjo  pom lad pa bomo kom post že lahko uporab lja li.

K je r pa razpolagam o z odpadki v dovoljnih k o li
činah, n. pr. s hm eljevino (k ljub  temu, da  je  napadena 
od peronospore ali rdečega pajka), z odpadki od ko- 
micenja in  lu p ljen ja  hm eljevk  in z drogovi, plevelom, 
listjem , gozdno steljo itd. V takem  prim eru  ga  nalo 
žimo v poljubno dolge in široke kupe, k i n a j bodo vi
soki največ pol m etra. Kup po površini posujem o z 
apnom, da pospešuje ra z k ra ja n je  organske mase, n a 
mesto apna pa bo tu  še učinkovitejše sredstvo apneni 
dušik, k e r  bo uničil tud i razne škodljivce. N izki kupi 
so p rak tičn i zaradi tega, k e r jih  ni potrebno prem e
tavati, pač pa jih  lahko k a r  p reorjem o in tako p rezra 
čimo.

Skrbim o, da bo v zem lji dovolj hum usa! Le dobro 
hum uzna zem lja nam bo dala zadovoljive pridelke!

TELEVIZIJA IN PIVO

K ljub  naraščajoči konkurenci drugih  p ijač  (Coca- 
Cola) se je  povečala po trošn ja piva. P ri tem ima svoj 
vpliv tudi televizija. L ju d je  nam reč ra jši sede doma 
in gledajo televizijske predstave, k ak o r pa da čepe 
po gostilnah. Zato pa se je  predvsem  povečala po troš
n ja  piva v steklenicah, k a r  je  razum ljivo.

»BRAUWELT« poroča

K akor poroča »Brauwelt«, časopis za pivovarstvo, 
je  bilo na tržišču s hm eljem  od sredine fe b ru a rja  do 
sredine m arca precej mirno, na to  pa se je  povpraševa
n je  povečalo. Ponudbe pa so omejene, k a r še posebej 
velja  za hm elj iz T ettnauga in Spalta. W ürttenbersk i 
hm elj (RHW) in hm elj »H ersbrucker Gebirgshopfen 
sta razprodana.



IožeMa&k: Hmelfevi bolhaci
O đ vseh škodljivcev hm elja  se spomladi, v hm elji

ščih n a jp re j pojav ijo  bolhači. To niso škodljivci, k i bi 
j ih  po nevarnosti lahko p rim erja li z rdečim  pajkom  
ali s hm eljevo pršico, vendar u tegnejo povzročiti ob
čutno škodo na rastlinah, predvsem  s tem, da napa
dene rastline zaostanejo v rasti in  si pozneje težko 
opomorejo. Bolhači se p o jav lja jo  precej redno — sko
ra j vsako leto  — že konec m arca ali v začetku aprila  
v skupinah  in ob jedajo  lis tje  in m lade poganjke. M la
di in  nežni hm eljevi listi jim  p rija jo , zato j ih  obgri
zejo in neredko opazimo listje , ki je  vse p re lukn jano ; 
ob hudem  napadu pa ostanejo  od lis tja  samo žile. Po
membno škodo pa lahko naprav ijo  s tem, k e r  obgri
zejo m lade poganjke.

H m eljev i bolhači (Psylliodes attenuata in Haltica) 
so m ajhn i hroščki kovinsko zelene ali črnikasto  b ro 
naste barve. Im ajo kot vsi hrošči ustne dele za grize
nje. O d treh  parov nog so posebno stegna p ri zadnjem  
p aru  močno razvita, k a r  omogoča hroščkom, da ska
čejo zelo daleč — po več decim etrov — kot bolhe, kar 
jim  je  dalo tudi ime.

H roščki prezim ijo  v zem lji pod grudam i, listjem  ali 
med rastlinskim i ostanki in se pojav ijo  s p rv im i po 
g an jk i hm elja. T u n ap rav ijo  opisano škodo, k i pa je  
v glavnem  odvisna od vrem enskih razm er. Ob h lad
nem vrem enu spomladi ostanejo bolhači sk riti v zemlji, 
če p a  je  toplo in sončno vreme, ted a j se po jav ijo  in 
škodu jejo  rastlinam . K akšno škodo bodo naprav ili, je  
odvisno tudi od hitrosti rasti hm elja. H m elj, k i 
poleg toplote razpolaga v zem lji tudi z dovolj vlage, 
se razv ija  in raste  h itro  te r  mu tako bolhači ne m o
re jo  p rizadeja ti občutnejše škode. Med hm eljsko rast
lino in bolhači se razv ije  nekako tekm ovanje. V večini 
p rim erov hm elj »uide« bolhačem : če pa t ra ja  sušno ali 
hladno vreme d a lj časa, je  škoda lahko občutna.

M aja znesejo oplojene samice ja jčeca v  posebne 
lu k n jice  v zem lji blizu hm eljskih  sadežev. Vsaka sa
m ica odloži okrog 200 ja jčec , s čimer je  n jen a  naloga 
oprav ljena in pogine, k a k o r so že ipred tem  poginili

tudi samci. Po n ek a j tednih se izvale ličinke, ki od 
idejo m ed koreninski sistem do n a jtan jš ih  koreninic, 
se tam sp rav ijo  pod povrhnjico in po približno enem 
mesecu dorastejo. O drasla ličinka je  belkaste  b arv e  z 
rjavo  glavo in dolga nekaj m ilimetrov.

Na koren in icah  ličinke bolhačev ne delajo zaznavne 
škode. O drasla  ličinka se zbudi v m ajhni ja jčasti j a 
mici v zem lji. Po dveh ali treh  tednih se pojavi hrošč. 
Ta jesenska generacija napada listje  hm elja in storžke 
od konca ju l i ja  in  v avgustu. Za listje  hm elja ta j e 
senski rod hroščev ni nevaren, pač pa za storžke. P re 
lu k n jan i lističi storžkov k v arijo  videz, storžki osta
nejo razp rti in pozneje tud i porjave. Po končanem  
ob iran ju , ko ni več nežnih lističev iin storžkov, se h ro 
ščki še n ek a j časa potikajo  po rastlini, končno pa g re 
do v zem ljo, si tam n a jd e jo  skrivališče in počakajo 
pomladi.

Kako se te j nadlogi upiram o?
Poleg sk rb i za dobro uspevanje hm elja, k i je  p red 

vsem v tem, da ima hm elj spom ladi dovolj vlage, m o
ramo posebno na težkih zem ljah, k je r  se bolhač n a j
ra je  p o jav lja , k ak o r je  bilo to leta 1955, skrbeti za 
varstvo s kem ičnim i sredstvi.

V arstvo hm elja proti temu škodljivcu s kemičnimi 
sredstvi ni težavno, k e r lahko spomladi uporabljam o 
prašiva, za jesenski pojav bolhačev pa lahko šk ro p lje 
n je  p ro ti bolhačem  kom biniram o -s škropljen jem  pro ti 
peronospori, k a r  nam  delo olajša.

Za zgodnji spom ladanski rpoiav hroščev uspešno 
uporabljam o prašiva na bazi D D T, t. j. P an takan  in 
Pepein, H C H  ali heksa p rip rav k e  in pa tudi kom bi
nirana sredstva. Posebno dobro so se obnesla sredstva 
Gam adin, Bentox, D iliden te r Lindau prah. Zapraševa- 
n je  opravim o lahko z ročnim razpršilnikom , še b o lj 
enostavno pa k a r s svileno žensko nogavico, skozi k a 
tero presejavam o prašivo. Za jenesko šk rop ljen je  
uporabljam o parationska in liridanska sredstva, ki j ih  
tud i kom biniram o s fungicidi p ro ti peronospori, k a r  
nam borbo močno poceni.

Ing. S. M arovt: Kmetijslia zadrugo Broslouče pomaga Dobrovljam
(N adaljevanje)

V zadn ji številki »H m eljarja« smo le na splošno 
spoznali pogoje km etovanja na D obrovljah  in  na k ra t
ko nakazali, kako je  moč izboljšati tam k ajšn jo  km e
tijsko  proizvodnjo. Povedali smo tudi, da je  K m etijska 
zadruga Braslovče, k je r  so D obrovlje vk ljučene, p rev
zela dolžnost, da s sredstvi iz svojega pospeševalnega 
sk lada organizira in k r i je  stroške za vrsto poskusov 
z najvažnejšim i ku ltu ram i. V agrotehnične u k repe so 
za je ti: obdelovanje, gno jen je, setev priznanih  semen 
itd. Predvsem  bodo p rv ič  povsod na D obrov ljah  za
čeli s popolnejšo zaščito rastlin , p reizkusili nove sorte 
poljščin in nasadili 15.000 m alinovih sadik. V sekakor 
široka zamisel! To zamisel nam erava dobroveljska m a
tična K m etijska zadruga Braslovče večji del uresničiti 
že letos, vsekakor pa vsaj začeti z vsakim  začrtanim  
poskusom. Vso to  obsežno akcijo  pa bodo podprli in 
pom agali izvajalcem  z ogledi in nasveti na te ren u  ter 
strokovno nadzirali izvedenci K m etijske pro izva ja lne  
poslovne zveze in In štitu ta  za hm eljarstvo v Žalcu.

Način in obseg posam eznih poskusov:
Poljedelstvo. K ljub  sorazm erno visoki nadm orski 

višini in m anj ugodnim k lim atskim  pogojem bodo p o lj
ske k u ltu re  na D obrov ljah  tudi še v prihodnosti n a j
važnejša panoga v km etijsk i proizvodnji. K akor so

dosedanji poskusi pokazali, bodo D obrov lje  zmogle 
pridelovati zlasti semenski krom pir. Že letos b i rad i 
ugotovili, k a te ra  sorta k ro m p irja  bo na D obrov ljah  
najbo lj uspevala, v ko likor je  to seveda v enem sa
mem letu  sploh izvedljivo. P reizkusili bomo le tr i 
sorte, k i nekako n a jb o lj obetajo  tud i v drugih predelih  
celjskega o k ra ja : M erkur, 927/5 in  s r e d n j i 'Böhrnov. 
Poskusili bomo na petih  k m etijah  te r sproti p rim erja li 
ugotovitve z doklej širni sortami. Poleg tega bomo sko
ra j na vsaki dobroveljski k m etiji poskusno gnojili vse 
domače sorte. S tem hočemo dobroveljskim  km etom  
dokazati koristnost uporabe um etnih gnojil. Ko bomo 
tako  ugotovili, k a te ra  sorta k ro m p irja  bo najbolje  
ustrezala talnim  in klim atskim  pogojem, se bomo že 
lahko odločili za to a li ono sorto. Pripom niti pa m o
ramo tak o j, da  je  p rav ilna in uspešna organizacija za 
p ridelovanje sem enskega k ro m p irja  mogoča šele, če 
bo pravočasno in dokončno zg rajena nova cesta iz B ra 
slovč na D obrovlje.

Povedali smo tudi, da zahtevajo posebni ta ln i in k l i
m atski pogoji na D obrovljah usm eritev p ridelovanja 
žit na oves in ozimno pšenico. D a b i D obroveljčani 
lahko laže izbirali, bomo p re izkusili dve novi sorti 
ovsa: F lem ingstreue in sm rekar. Zelo verjetno bodo



poskusi pokazali, da bo F lem ingstreue n a jb o lj hva
ležna sorta. Tudi ti poskusi bodo p rav  tak o  n a  petih  
razn ih  dobroveljskih km etijah . V jesen i pa bomo na
daljeva li s poskusi z ra jon iz iran im i sortam i ozimne 
pšenice. K ljub ostrejšim  zimam, k i redčijo  ozim ne po
sevke, moramo ostati p r i oziminah, k e r b i ja ra  pšenica 
prepozno dozorela. Poleg tega pa bomo n a  ozimni pše
nici in  ječm enu pokazali na obsežnih površinah po
skusno g n o jen je  z um etnim i gnojili. N adalje  se bomo 
z novimi škropiln icam i, k i j ih  je  nabavila KZ B ra
slovče, sp o p rije li z doslej neprem agljivim  sovražnikom  
n a  naših  n jiv ah  — s plevelom. P rav  gotovo se bodo 
stroški, k i j ih  je  za uničevanje plevela nam enila Kme
ti js k a  zadruga Braslovče, že letos pokrili z večjim i 
dohodki. N ajvažnejša pridobitev  p ri tem  p a  je , da 
bodo D obroveljčani spoznali, da brez um etnih  gnojil 
ni izboljšan ja p ridelka . Zopet pa moramo poudariti, 
da sii brez začrtane ceste iz doline na D obrov lje  tam 
k a jšn ji km etje  ne bodo mogli pravočasno in v ustrez
nih ko ličinah  p resk rb e ti vsega potrebnega. Skratka, 
D obrov lje  se m orajo  tak o j s cesto povezati z dolino, 
b rez n je  so dom ala vsi načrti v naprej obsojeni na ne
uspeh.

e-

Tako se z razstreljevanjem skozi gozdove vzpenja
»Partizanska cesta« na vrh Dobrovelj

S adjarstvo. Poleg rednejšega in  popolnejšega či
ščenja in šk ro p ljen ja  na D obrovljah  p rv ič  z novimi 
škropilnicam i bodo že letos nasadili okoli 15.000 malin 
— v kolikor m aline lahko uvrščam o v sadjarstvo. — 
V sad jarstvu  je  to  glavna akcija . Talni in k lim atski 
pogoji za dobro uspevan je te donosne k u ltu re  so zelo 
ugodni, zato smo p rav  zavoljo tega že v sam em  začetku 
»dobroveljske akcije« poudarili gojitev  m alin. D o
broveljčan i so se radi odzvali in danes so s sadikam i 
malin posajen i že približno 3 ha. Seveda bomo m orali

zelo paziti, da bodo prav ilno  go jili to ku ltu ro  in  sicer 
vse leto. Uspeh ali neuspeh nam  bo omogočil oziroma 
svetoval razm ah, om ejitev  ali m orda celo opustitev 
malin v obsežnejših nasadih. M erilo p ri tem pa bo 
k a jp ak  ekonom ski račun.

H m eljarstvo . Na D obrov ljah  bomo m orali neogibno 
ra jo n iz ira ti po ljske  površine, zlasti zaradi hm elja! 
Tako bomo ugotovili, k je  bo hm elj n a jb o lje  uspeval. 
Na vsakem  dobroveljskem  hm eljišču smo začeli sproti 
p rikazovati poskuse z um etnim i gnojili po zahtevah 
strokovnih  navodil. Ne dvomimo, da bomo s tem  po
stavili tud i hm eljarstvu  trd n ejšo  podlago. Šele letos 
lahko D obroveljčan i p rv ič  opravijo  popolnejše šk rop
ljen je , saj jim  je  K m etijska zadruga Braslovče že n a 
bavila 2 novi 100 litrsk i škropiln ici »'Vermorell«.

Ž ivinoreja. V živinoreji, k je r  zavzem a prvo mesto 
govedoreja, bomo uspeli izbo ljša ti donosnost le z več
jim i napori in v neka j letih. Podlaga za dvig živino
re je  zah teva predvsem  povečanje krm ske baze, u red i
tev hlevov, k rm ljen je  in nego živine. Šele nato  bomo 
lahko polagom a n ab av lja li donosnejše živali. P rav  go
tovo p a  iso na  D obrovljah  za živinorejo, n a jb o lj za go
vedorejo, ugodni pogoji. Č e smo rekli, da bomo začeli 
pri k rm sk i bazi, pom eni to izboljšati travnike, pove
čati površine de te ljin , u red itev  pašnikov itd. D obro
veljsk i k m etje  so že pokazali dobro voljo s tem. d a  so 
začeli p o  sodobnih zahtevah p re u re ja ti  svoje h leve in  
staje. K je r  pa bo le mogoče, tam  bodo pogum no za
m enjali sedanje živali, k i so mešanica pom urske in 
m ari jad v o rsk e  pasme, z donosnejšim i živalm i sivorjave 
pasme.

Za osvežitev k rv i v p rašičere ji bo D obroveljčanom  
nabavila K m etijska zadruga Braslovče že letos rodov- 

-nišikega m erjasca in dve rodovniški svinji. Podm ladek 
le-teh pa  bo  p ra v  gotovo h itro  našel pot v h leve in 
staje  po vseh Dobrovi iah.

K okošjere ja  na D obrov ljah  nim a dobrih pogojev, 
ostala bo ko t doslej skrb  na n iih  samih, m orebitne 
želie za nabavo piščancev iz selekcijske postaje  Loče 
pri K onjicah, p a  jim  bo izpolnila n jihova  m atična km e
tijsk a  zadruga.

T ako  smo v zgoščenih stavkih pokazali glavne 
smeri in način, kako  bomo v prihodnosti načrtno, pod 
strokovnim  vodstvom in  z m aterialn im i sredstv i po
skusili dvigniti doslej močno zaostalo km etijstvo na 
D obrovljah . »Dobroveljsko akcijo« naj ponazorim o s 
tem ile številkam i:

P orab ili bomo um etnih gnojil čez 13.000 kg, p re 
izkusili 3 nove sorte k ro m p irja  (M erkur. 927/3 in s red 
n ji Böhmov), 2 vrsti ovsa 700 kg, nasadili 15.000 m a
linovih sadik, nabavili 2 novi škropilnici, zaščitna sred
stva (herbicide), poskusno škropili ozimno pšenico 
pro ti p levelu  na 2 ha, k rom pirišča proti p lesn i pa 
p rav  tako na 2 ha. Skupni stroški za dvig km etijske 
proizvodnje na  D obrov ljah  bodo znašali b lizu  500.000 
dinarjev .

M ateria lna podlaga je  to re j zagotovljena. Razvese
ljivo d e jstv o  p ri tem  pa je, da so že v samem začetku 
pokazali D obroveljčani dobro voljo in resno p r ip ra v 
ljenost za sodelovanje, sa j čed a lje  češče prosijo za n a 
svete km etijsk ih  izvedencev in pomoč na samem te 
renu. Inženirii-agronom i, km etijsk i s trokovn jak i in o r
gan iza to rji K m etijske pro izva ja lne  poslovne zveze, 
In štitu ta  za hm eljarstvo in področne K m etijske za
druge Braslovče bodo vsekakor izpolnili sleherno n j i 
hovo željo, k a jti  to jim  n a rek u je  že n jihova vloga, ki 
jim  jo je  zaupala naša družba.

Č e vse to  povzamemo, je  uspeh vsekakor zagotov
ljen . V kolikor bo zahtevala tu  in tam  potreba, vse
k ak o r pa jeseni, ob zak ljučku  akcije, p a  bomo o vsem 
tem poročali v našem listu  »Hmeljar«.



Š P A N C E M  J E  P IV O  IZ  L A S T N E G A  H M E L J A  
N A J B O L J  V Š E Č

Ta država vse bolj razv ija  hm eljarstvo in  videti je, 
da bo končno lahko k rila  z lastnimi p ridelk i vse svoje 
potrebe. Položaj v le tu  1956 pa je  b il naslednji:
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Vasco-Nevarra

127
168
32
11

338

19,1
17,6
12,8
10.5
17.5

2420
2956

409
116

5901
Potem takem  je  bil p ridelek  v le tu  1956 za 75 stotov 

obilnejši kot le ta  1955 (5826 stotov) in za 1319 stotov 
obilnejši kot leta 1954 (4582 stotov).

C ene za 1 kg so se gibale m ed 50 in 75 pezetami, 
k a r b i znašalo nekako od 310 do 450 dinarjev.

Španija porabi letno okoli 9000 stotov, k a r  pomeni, 
da ga m orajo  uvoziti še dobrih  3000 stotov. Hm elj 
uvažajo  iz Zahodne Nemčije, s katero ima Španija 
trgovinske zveze.

O, TI AMERIKANCI!

Za naše pojm e im ajo  A m erikanci m arsikaj čudnega. 
Celo n jihove šale se nam večkrat zde bolj žalostne 
kot smešne, potem se pa čudimo.

V mestecu Corsicana v T exasu n. pr. ponudi finanč
ni u rad  vsakemu davkoplačevalcu kozarec piva. V na
vodilu, k i velja od 1. jan u a r ja  1957 se glasi: »V in te
resu d ržave je, da se pom iri razb u jan je  davkopla
čevalcev.«

Ni slaba ideja! Toda kaj bi rekli proračuni naših 
občin?

Urednik poroča in vprašuje
' Splošna je navada, da se urednik tv, pa tam kaj 

pomeni z bralci lista, ki ga urejuje, na primer, da poroča 
o vzrokih vsakokratnih vsebinskih, oblikovnih ali sicerš
njih sprememb, ali pa da jih povpraša za svet, še pre
den se odloči za to ali ono novost.

Ne dvomimo, da ste že v današnji številki »Hmeljarja« 
zapazili nekaj takega, še več pa boste v prihodnjih. 
Upravni odbor Kmetijske proizvajalne poslovne zveze 
Žalec je kot izdajatelj lista povabil v uredniški odbor 
nekaj novih članov. Tako razširjen odbor pa je že na 
svoji prvi seji sklenil mnogokaj novega, česar pa nika
kor ne nameravamo uresničiti brez vaše poprejšnje pri
trditve, kajti le mnenje bralcev bo odločujoče merilo.

Dosedanji urednik tov. Boris Debič je zaprosil za 
razrešitev. Njegov poklic in funkcije v raznih organi
zacijah —  ima jih kar na pretek —  so vzrok, da mu 
je za zamudno organizacijo in urejevanje »Hmeljarja« 
kratkomalo zmanjkalo časa. Nov uredniški odbor je nje
govi utemeljeni prošnji moral Ugoditi.

Vemo, da se mnogi s tem ne boste strinjali. Dokaz 
za to je poleg drugega tale izvleček iz pisma nekega 
bralca uredništvu: » ... Tovariš Boris Debič je »Hme
ljarja« odlično urejeval. . .  Spomnimo se samo njegovih 
sicer nepodpisanih uvodnih člankov, ki so nam razločno 
kazali razvoj savinjskega hmeljarstva . . .  Skoda, da bi 
izgubili takega urednika!...«

Drži, prav vsi, izdajatelj, uredniški odbor, sodelavci 
in bralci, zelo dobro vemo, da je tov. Boris Debič vzorno, 
vestno in požrtvovalno opravljal svojo dolžnost kot ured
nik. Pristojni činitelji so mu že izrazili visoko priznanje 
in se mu temu ustrezno zahvalili. Globoko sem prepri
čan, da se nam pridružujete tudi vi bralci.

Piscu prej omenjenih pomislekov in njemu enakim 
pa vi tolažbo sporočamo, da tov. Borisa Debiča nikakor 
nismo »izgubili«, ne, ostal je član uredniškega odbora 
in bo kot doslej prispeval v »Hmeljarja«, kadarkoli bo  
utegnil. Da pa bo to čestp, sta nam porok njegova 
splošno znana prizadevnost in neumornost, ki mu nikoli 
ne dovoljujeta, da bi odrekel, kadarkoli ga družba kliče.

Odslej bo »Hmeljar« izhajal redno vsakega prvega v 
mesecu. Izjema bo le višja sila. Zanimivo je, da je 
precej predlogov, naj »Hmeljar« izhaja v sezoni, to je 
od marca do septembra vsakih 14 dni, v drugih mesecih 
pa le enkrat mesečno.

Nek bralec nam na primer takole piše: » . . .  Res je, 
da so razna predavanja o hmeljarstvu precej prispevala

k napredku, nesreča je le, da prav tistih, ki so poučne 
besede najbolj potrebni, na ta predavanja sploh n i .. . 
,Hmeljar’ tudi strokovnjakom Inštituta omogoča, da lah
ko pravočasno objavljajo svoja dognanja in jih takoj po
sredujejo kmetovalcem . .. Dandanes mora že povprečen 
kmet znati več kot njega dni učitelj na kmetijski šoli. . . «  
Gradiva za dvakratno mesečno izhajanje bi bilo torej 
dovolj.

Kaj pa pravite k temu vi, hmeljarji? »Odščipnite« si 
kake pol urice in napišite nam pismo! Z drugimi pa se 
bomo člani uredniškega odbora tako ali drugače pome
nili, na primer na zborovanjih, inštitutovi strokovnjaki 
v hmeljiščih, zadružni funkcionarji pa na krajevnih in 
okrajnih sejah in sestankih itd. Odločili boste —  bralci.

Za praznik dela , za 1. m a j, vas nameravamo prese
netiti s prilogo v »Hmeljarju«, s prvo številko »BIL
TENA« Inštituta za hmeljarstvo.

Ne bi radi takoj vse o njem povedali, vendar le to-le:
»BILTEN« bo obveščal kmetijske strokovnjake v celj

skem okraju o izsledkih inštituta in drugih kmetijskih 
raziskovalnih ustanov, v njem bo objavljal poročila o 
delu Inštituta, razna navodila, načrte posameznih akcij, 
ki naj povečajo pridelke v kmetijstvu itd. »Bilten« bo 
nekaka zveza med Inštitutom in kmetijskimi strokovnjaki 
v zadrugah, poslovnih zvezah in na državnih posestvih. 
To pa ne pomeni, da ne bi tudi p ro iz v a ja lc i, z la s ti hme
ljarji, v njem našli kaj koristnega zase, saj je splošno 
znano, da je razgledanost prenekaterih savinjskih kme
tovalcev enaka znanju kmetijskih tehnikov.

Uredniški odbor je nadalje sklepal o reportažah vzor
nih in kritičnih kmetijskih gospodarstev, kmetijskih 
zadrug, potem o nekakšni v odlomkih pisani zgodovini 
hmeljarstva, o pokojnih in še živečih zaslužnih savinj
skih kmetovalcih, vse to kajpak v jeseni in pozimi; pove
dati bi vam morali še po številu udeležencev sicer o 
klavrnem uspehu ankete v letošnji prvi številki »Hme
ljarja«: »Povejte nam, kakšen naj bi bil naš list!« in 
obenem, da smo v teh odgovorih prebrali mnogo klenih  
misli, pa tudi zasoljenih pripomb, vendar za danes —  
zapik! Kaj več o tem že v prvomajski številki.

Le še nekaj! Več zadružnikov se je ustmeno pritožilo, 
češ da ne prejemajo »Hmeljarja« v redu, a li  pa da ga 
celo že nekaj let sploh ne prejemajo. Sleherno pritožbo 
smo uredili. Ali ne bi bilo najceneje in najhitreje, če 
napišete take in enake pritožbe na dopisnico?

Urednik



Navodilo za poletno
škropljenje pečkarjev!

S poletnim  škrop ljen jem  sadnega d rev ja  zavaru 
jem o sad je proti škrlupu •— najnevarnejši jabolčni in 
hruševi bolezni te r proti zavijaču, najhujšem u p o le t
nem u uničevalcu sad ja in p ro ti rdečem u pajku , k i vse 
bo lj vztra jno  p rod ira  v naše zlasti dobro vzdrževane 
sadovnjake. Če hočemo p rid e la ti kvalitetno  sadje, se 
po letnem u šk ro p ljen ju  ne moremo izogniti.

K er je  škrlup  bolezen, k i se v naših p rilikah  širi, 
vse od začetka ap rila  pa do avgusta, je  potrebno p ro ti 
n je j  več šk rop ljen j. P rogram  poletnih šk ro p ljen j 
ja b la n  in hrušk  n a j bi b il prib ližno  tale:

P rvo  šk ro p ljen je  proti šk rlupu  je  pravzaprav  pozno 
izvedeno zimsko šk ro p ljen je , s  katerim  se obenem 
upiram o tud i napadu  cvetožerja. To šk rop ljen je  izve
dem o teda j, ko cvetni b rs ti nabreknejo , navadno v 
d ru g i polovici m arca. Za ta  šk ro p ljen ja  uporabljam o 
1—2% Rumesan ali K reosan in 1—2% Rum esan olje. 
Včasih se nam zgodi, da k a tero  od teh škropiv rahlo  
ožge cvetne brste, vendar nim am o zaradi tega nobene 
škode. Pozno šk ro p ljen je  utegne nekoliko zadržati 
razvo j drev ja , k a r nam pa v nekaterih  letih  p ride 
p ra v  zarad i nevarnosti pozebe. D rugo šk rop ljen je  pred 
cvetjem  izvedemo tedaj, ko  so se brsti že toliko odprli, 
d a  so že vidni pec lji cvetov, cveti p a  so še zaprti. Za 
to šk ro p ljen je  uporabim o lahko 2% žvepleno apneno 
brozgo, 3/4% bordoško brozgo ali pa 0,40% D ithan  
ozirom a 0,75% Cosan.

T re tje  šk rop ljen je  bomo izvedli bodisi v cvet ali 
po cveten ju . Če je  vrem e deževno in  sad je dolgo 
cvete, je  nu jno  potrebno, da  škropimo proti šk rlupu  
tudi v času cvetenja. P r i šk ro p ljen ju  v cvet pa mo
ram o b iti p revidni za rad i čebel. Škropimo le  z Di- 
thanom  0,4% in  s Cosanom 0,5% in to n a jb o lje  zvečer 
ali pa zgodaj z ju tra j. Tem  sredstvom  ne prim ešam o 
nobenega insekticida, tud i če opazimo napad rdečega 
pajka.

č e tr to  šk rop ljen je  izvedemo 3 tedne po cvetju , ko 
so ja b o lk a  za lešnik velika. Za to šk rop ljen je  u p o ra 
bim o C osan v 0,4% koncen traciji ali pa D ith an  v 
0,3% koncen traciji. Temu šk ro p ljen ju  dodamo insek 
ticid proti jabolčnem u zavijaču. Za u gonab ljan je  j a 

bolčnega zav ijača uporabljam o 0,2% Lindau olje, 
0,05% Paratino , 40 ali pa 0,30—0,35% svinčeni arzenat. 
Peto šk ro p ljen je  opravim o 3—4 tedne po četrtem  škrop
ljen ju , ko  so jab o lk a  že za oreh debela. U porabljam o 
0,3% D ithan ali 0,2% Cosan ali pa 0,25% Orthocide. 
Za zavijača dodamo Lindan olje.

Šesto šk ro p ljen je  opravim o v avgustu, ko sad je že 
začenja zoreti, da nam škrlup-pozneje  v skladiščih me 
napade sadja. Za to šk rop ljen je  vzamemo 0,30% D ithan 
ali 0,20% O rthocide. To n a j bi b il razpored šk rop lje 
n ja  proti šk rlupu  in jabolčnem u zavijaču. K er pa je  
treba čedalje bo lj upoštevati tud i rdečega pa jka , vam 
dajem o nekaj nasvetov kako  se na sadnem d rev ju  
obranite p ajka . Po naših izkušn jah  so p ro ti rdečemu 
p a jk u  na sadnem  d rev ju  na jp rim ernejša  škropiva: 
M etasystox, Tedion in Parathion. Z njim i škropim o 

takole: Za šk ro p ljen je  p red  cvetjem  uporabljam o Me
tasystox v 0,1% koncentraciji, k e r  nam  ta  s svojim  
sistemičnim delovanjem  čuva d rev je  pred pajkom  v 
času cvetenja. Č eprav  je  sistem ski strup, ne škoduje 
čebelam, razen, če jih  direktno ne zadenemo p ri 
šk rop ljen ju . Zato pa moramo pri šk ro p ljen ju  biti p re 
vidni in paziti, da je  trava pokošena, oziroma, da pod 
d rev jem  k a j me cvete. M etasystox lah k o  uporabljam o 
še za šk ro p ljen je  takoj po cvetenju , kasneje pa za
radi s trupenosti njegove uporabe ne priporočamo. Za 
šk ro p ljen ja  p ro ti rdečem u p a jku , k i j ih  izvedemo 
pozneje, uporab ljam o Tedion v 0,15% koncentraciji, 
k e r je  nestrupen  in  tudi čebelam  nenevaren. Če imamo 
v nasadih  rdečega pajka, potem bomo za varstvo pred 
zavijačem  upo rab lja li Parath ion , k i učinku je  tudi na 
pajka. Če je  nevarnost rdečega p a jk a  v našem  sa 
dovnjaku velika, potem uporabljam o ko t fungicid Co
san, ki do neke m ere d e lu je  tudi škodljivo na rdečega 
pajka.

O O rthocidu — novem fungicidu — bomo sprego
vorili kd a j drugič v »H m eljarju«. Za danes samo to 
obvestilo, d a  ga lahko nabavite  p r i ' »Agrotehniki« 
L jub ljana. K ogar fuzik lad ij ali šk rlup  bo lj podrobno 
zanima, bo naše l več o tem v p rašan ju  v 1. številki 
»Biltena«, k i bo izšla kot priloga »H m eljarja« v p rvo 
m ajski številk i.

In štitu t za hm eljarstvo 
Žalec


